
FER-SE GRAN
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Per poder ajudar a la gent gran en un futur,
cal que coneguem que és fer-se gran, les
seves parts positives i les negatives. Per
això, durant aquest curs, vam desenvolupar
un projecte de recerca sobre el món real que
envolta la gent gran. Hem volgut analizar-ho
des del punt de vista de la pròpia gent gran,
els estudiants que es formen en aquest
àmbit, els i les professionals i els infants.

Per aconseguir-ho vam realitzar entrevistes,
fotos, videos i gravacions amb els que vam
elaborar un documental fotogràfic
acompanyat d’històries de vida en format e-
book i un documental en format video. 

I n t r o d u c c i ó
La nostra recerca
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Conèixer què és fer-se gran, les seves
part positives i negatives.
Aprendre sobre les necessitats i
experiències de la gent gran per
convertir-nos en bons professionals.

Tota la classe va participar en aquest
projecte amb dos objectius bàsics: 

Totes les persones entrevistades són totes
residents a les comarques gironines, la gran
majoria a La Bisbal, però també hem inclòs
algunes persones que en algun moment de
la seva vida han estat vinculades al poble o
gent gran significativa per a nosaltres,
l’alumnat de La Bisbal.

Aquest projecte ens ha ajudat a poder viatjar
al món de la gent gran, empatitzar amb ells,
conèixer les seves necessitats, també
conèixer les diferents professions
relacionades amb aquest àmbit i les
responsabilitats que s’han d’assumir quan es
treballa amb gent gran.
 
Per últim, volem donar les gràcies al
professorat que ens ha donat suport en
aquest projecte i, amb molta il·lusió,
presentar-vos el video “Fer-se Gran” i l’e-
book amb el mateix títol.
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Podeu clicar a la imatge per començar amb
el video o continuar amb l'e-book i tornar
després a veure el  video.

https://youtu.be/Rg-tQ26PXCc
https://youtu.be/Rg-tQ26PXCc
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1
Cofundadora de Drac Màgic
i responsable de Cinètic

Vaig estudiar grafisme que també incloïa
fotografia i cinema, entre d’altres coses, i tot
seguit vaig fer teatre. Va ser en Miquel
Porter, que era historiador, crític
cinematogràfic i divulgador de cinema català
qui em va introduir a la cinematografia. Quan
el vaig anar a veure em va dir que ell no feia
teatre, però que el podia ajudar a arreglar la
biblioteca: la filmoteca. Tot relacionat amb el
cinema. Ell em va animar a entrar en aquest
món.

Sóc animadora cinematogràfica. Havia anat
pels pobles amb un projector i una càmera
fent tallers de cinema, era un tema que
dominava i m’agradava molt aquella feina.
Poc a poc, em vaig anar especialitzant en el
cinema d’animació. Actualment, cada cop hi
ha més mostres de cinema d’animació! 
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Vaig fer teatre com si fos un joc, vaig
treballar amb el club 49, era una associació
cultural clau en temps de la postguerra.
Promovia l’art i la cultura catalana en temps
de la dictadura franquista. Hi treballava la
Núria Feliu i va venir a cantar a la Bisbal. Un
dia vaig anar al centre de Can LLuc a
dibuixar i la Núria també hi era. Allà ens vam
conèixer i em va proposar de participar en
una obra de teatre on un dels personatges
era una dona jutjada per haver robat unes
sabates. Així és com vaig poder fer teatre a
La Bisbal.

Ara m’agrada escriure sobre totes aquelles
coses que vaig fer en el passat. Cada tarda
miro d’escriure una miqueta.
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2
La lectura és part de la
nostra forma d’anar pel
món

Vaig ser mestre i vaig formar part dels
equips directius de l’escola de Cruïlles i del
Mas Clarà de La Bisbal. Sempre m’han
agradat els infants i, per això, quan em vaig
jubilar vaig decidir participar del projecte
Lèxit on ajudem als infants a millorar la seva
comprensió lectora per tal que gaudeixin
dels llibres . Per a mi, la lectura és part de la
nostra forma d’anar pel món ja que llegim
constantment. Llegim paraules, llegim frase,
però també imatges. Com més llegeixes més
saps i s’obre un ventall més ampli en la
nostra interpretació del món. 

L’educació al nostre país a canviat molt, ha
millorat en molts aspectes, però es pot
millorar encara més. Per a mi, l’educació és
una cosa bàsica que no només té a veure
amb l’escola, té a veure amb la societat en
general, perquè la realitat és que tothom
educa d’una forma o altra.



Ja fa anys que vaig notar que el temps passa
massa ràpid. Els dies, les setmanes, tot anava
ràpid. Potser és culpa de que m’agrada el
què faig. No ho sé. Però m’agradaria que el
temps anès més lent.

El temps també et fa gran. Ho noto perquè,
de sobte, la gent et comença a tractar de
vostè, amb més respecte. Em noto les
arrugues i que faig les coses més a poc a
poc. Però està bé fer-se gran, de fet, dintre
meu em sento jove.

Seria ideal poder envellir a casa però no
sempre és possible. A mi no m’agradaria anar
a una residència però si s'hagués d’anar-hi,
hi aniria. Suposo que no m’agrada pensar en
viure a un lloc amb molta gent. Penso que
més que una residència hi hauria d’haver
espais petits on la gent pugui tenir zones
comunes però també allotjament individual. 
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3
El feminisme ´́es una
qüestió de justícia social

Quan em miro al mirall jo no em trobo gran
perquè tinc un espiritu molt jove. Per mi, fer-
se gran significa fer una recollida
d'experiències de tota la teva vida. La salut
és clau, però. Perquè si tens salut, encara
que siguis gran, pots continuar estant activa.

Ara mateix faig moltes coses tant a nivell
personal com social. Estic molt implicada en
el grup de dones de La Bisbal, en el
feminisme, en general, i en tot el que té a
veure amb els drets de les dones. Des del
dret a l’avortament a la recuperació del paper
de les dones en la literatura i la ciència.
Visibilitzar la contribució de les dones durant
la història de la humanitat és molt important. 
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Si em preguntes què els hi diria al jovent,
doncs us diria que no perdeu la consciència
social, que sigueu conscients de les
injustícies i que continueu lluitant.
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4
Els temps de la guerra i la
postguerra van ser molt
difícils.

Temps lliure no n’he tingut, perquè vaig
començar a treballar amb 13 anys. Sóc la
gran de 9 germans, jo havia de cuidar-los i
alhora treballar. A vegades, venien els
inspectors i, com jo era menor d’edat,
m’amagaven al lavabo per tal que no em
veiessin. Saps? El meu primer sou van ser
250 pessetes, 1,5 euros!

No vaig poder anar a escola, per això no sé
escriure. Així que, per exemple, per fer
servir el whatsapp envio missatges de veu
enlloc d’escriure missatges. La veritat és
que amb les noves tecnologies m’entenc
malament, però tinc mòbil i el faig servir
sense problemes per trucar.
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Els temps de guerra i la posguerra van ser
difícils. Sé que van fusilar al germà del meu
avi durant el franquisme. Va morir durant la
guerra i anys després, quan en Franco va
morir, recordo que la meva mare es va posar
a plorar perquè no sabia que passaria.

Amb els anys m’ha canviat molt la percepció
de la vida. M’ha canviat per a bé. Perquè ara
tinc la llibertat que no tenia abans. Per a
nosaltres, les dones, avui dia en dia ja no és
el mateix que antigament, quan la dona
sempre estava per sota de l’home. Per això,
penso que les feministes com més soroll
facin, millor.
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5
Ai! què vols que et digui?
Va passant el temps i no te
n’adones que et vas fent
gran. 

Un dia em van operar un genoll i me’l varen
fer malbé i l’altre ja el tenia dolent. Quan no
vaig poder caminar per mi soleta, llavors sí
que em vaig fer gran de cop.

No sabria dir-te quin era el meu somni quan
era jove, abans no en teníem de somnis, no hi
havia res, pensava en coses del dia a dia, en
anar a ballar, en anar a passar-ho bé. Ara si,
ara només desitjo que els meus fills siguin
feliços i que estiguin bé de salut. També tenir
néts, net i neta, sobretot neta. Estimo molt els
meus fills.
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6
Durant  anys vaig batallar
molt pel col·lectiu LGTBI+ 

Ser gran no és només una qüestió d’edat, és
una qüestió mental també, i jo mentalment
tinc una vida molt activa. El que és cert, és
que quan ets gran tens molt de passat i molt
menys de futur, per tant, les perspectives
sobre moltes coses canvien, son diferents.

Durant molts anys vaig batallar molt pel
col·lectiu LGTBI+, sobretot a les comarques
gironines. Fa 50 anys ser gay era un tema
molt tabú. No es parlava sobre
homosexualitat, de cap manera, i quan es feia
era només per insultar i per dir que no érem
normals. Si les coses van canviar va ser
gràcies a que milers de persones com jo en
aquella època vam lluitar i reclamar els
nostres drets.

Personalment, em vaig sentir molt estafat
quan vaig acceptar-me a mi mateix que era
gay perquè tot seguit em va rebotar tot el
sistema i, sobretot la religió. Em van educar 
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d’una manera i ser gay no encaixava en
aquells patrons. Vaig decidir que intentaria fer
el que estés al meu abast per tal que la gent
que vingués darrere meu no hagués de passar
el que vaig haver de passar jo. Per això em
vaig convertir en activista. He treballat molt
dins el col·lectiu LGTBI+ però ara ja em relaxo.
Us toca a la gent jove continuar. 

No crec que ningú tingui l’obligació de definir-
se davant de ningú. Tampoc una persona
trans, perquè s’ha d’acceptar tothom sigui com
sigui.

Sempre, espontàniament, em surt veure el got
mig ple, no hi ha res perfecte, però sempre
intento veure la part positiva de les coses.
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7
El més important per mi ara
és això que faig; disfrutar
del meu temps.

No hi ha comparació entre la joventut d’abans
i la d’ara. No és el mateix, tot i que també
sortíem i ens divertiem. Anàvem a balls i
festes, però era una altra època. Era diferent.
Quan volíem anar a Olot o a Camprodon els
pares no ens podien pagar les sortides, així
que recolliem alguns cèntims fent teatre, fent
comèdia, i així ens ho pagàvem nosaltres.
Segur vam néixer massa aviat nosaltres.
Aquelles sortides eren el que em feien més
feliç. Tot i que sóc més feliç a l’edat d’ara, que
a la meva època.

Al maig faré 89 anys i puc dir que les coses
han canviat molt. Recordo els pares, com era
de dura la vida sobretot per a ells. Les coses
han millorat molt i espero que seguim millorant
i no anem enrere. Els col·legis i l’educació per
a tothom és anar endavant. 



Pilar Mar

E
n

tr
ev

is
ta

: E
n

ri
c 

C
as

al
s

Fo
to

: M
on

ic
a 

C
as

al
s



1 e r  A P S D  I E S  L a  B i s b a l  2 0 2 3 2 5

8
Vaig ser una de les primers
noies del poble en treure’s el
carnet de conduir.

Nosaltres vam ser unes de primeres noies a fer
esport. A mi, des de ben joveneta, m’ha
agradat l’esport i practicava el bàsquet amb
les meves amigues a Bordils. Durant els anys
que vaig estar jugant vam aconseguir molts
èxits, vam anar a campionats d’Espanya on
vam quedar segones. 

Una anècdota d’aquella etapa d’esportista és
que un dia, per tal que no poguéssim jugar,
ens van enverinar. Ens van posar alguna cosa
a l’aigua i vam estar al llit amb mal de panxa
durant tres dies. Això ho vam saber perquè,
anys després, les jugadores rivals ens ho van
explicar. Van ser elles perquè sinó no
haguessin pogut guanyar de cap manera. 
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També vaig ser una de les primeres noies del
poble que es va treure el carnet de conduir.
Això si, vaig haver-m’ho de pagat jo, en canvi,
al meu germà li varen pagar. Feia 53 anys que
conduïa, fins al 2020, que vaig decidir no
renovar-lo, ja que no hem veia en cor de
continuar portant el cotxe. 

Era una noia molt ocupada, treballava a una
fàbrica d’embotits a Cervià de Ter. A casa
teníem vaques i ajudava en el que fes falta:
munyir-les, passar la llet per les cases, una
mica de tot. Després les tasques de casa i,
encara, tenia temps per jugar a bàsquet. Ah!, i
feia teatre! Fèiem obres conegudes com ara
“Mar i Cel” o “Terra Baixa” de l’Àngel Guimerà,
entre d’altres. Amb els diners que vam recollir
de les entrades, al final, vam fer un viatge a
Mallorca. 

Vaig notar un gran canvi quan vaig fer els 60
anys, a partir d’aquell moment vaig veure que
cada cop em costa més fer les coses que
abans feia quotidianament. Aleshores és quan
em vaig fer gran.
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De la meva edat ja no queda ningú viu. Ara
amb la persona amb qui tinc més relació de la
família és el meu germà, ja que viu al costat de
casa. També veig cada dia a la meva filla i al
meu net que viuen tots junts allà mateix. Però
a part de la família, m’agrada molt trucar a
amigues que tinc de quan treballava o quan
jugava a bàsquet, etc.

La vida d’abans amb ara ha canviat un cent per
cent. Abans, per rentar la roba anava al riu i
per anar al lavabo anàvem al camp. Avui en dia
sembla estrany que tinguem una habitació per
fer això. També és increïble que obris l’aixeta i
surti aigua d’allà. Fins fa pocs anys, l’aigua la
triem de pou amb la galleda. 



Paco Sanchez

E
n

tr
ev

is
ta

: L
ia

 C
am

ac
h

o
Fo

to
: M

ar
ia

 S
em

i



1 e r  A P S D  I E S  L a  B i s b a l  2 0 2 3 2 9

9
Això si, em canso una mica
més que quan tenia 30 anys!

Jo, per l'edat que tinc, encara no em sento
gran. Faig moltes activitats, de fet, cada dia
dedico una hora, més o menys, a fer exercici. A
vegades camino o vaig en bicicleta, depén.
Això si, em canso una mica més que quan tenia
30 anys!

Sempre faig coses, ajudo a la iaia a fer el dinar,
faig alguna cosa per aquí casa, vaig a buscar
els nets a la guarderia i a l’escola, cuido el
jardí, coses a fer no me'n en falten mai. 

Ara tinc temps, sobretot per gaudir dels néts,
amb els fills no teníem tantes estones per estar
amb ells, sempre anàvem enfeinats treballant.
Ara és diferent, ara tenim temps d’estar amb
ells.



Asunción Montes 
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1 0
Estic molt contenta d’haver
arribat a aquesta edat i de
totes les experiències que he
viscut.

M’agradava treballar. A Barcelona, treballava a
una peixateria que vaig tenir durant molts anys.
Més tard vaig venir a Girona i vaig treballar a
dos supermercats durant molt de temps. Allà
també estava molt bé.

Al meu home el vaig perdre quan ell era molt
jove. Ara fa 12 anys que va morir i el trobo molt
a faltar. Però tinc la família, bons veïns i visc
sola al meu pis. Estic bé. Poder viure a casa per
a mi és molt important, no m’agradaria haver
d’anar a una residència. Tot i que si hagués
d’anar, hi aniria. Hi ha gent que ho necessita.
De totes maneres jo, mentre pugui, vull estar a
casa. Tinc la família i amb la família hi estic bé.
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De salut, tinc coses. La tiròides, tensió alta,
operada dels peus… Però ho porto bé. Això si,
em trobo molt cansada, sobretot em fan molt de
mal els peus i els ossos. Sort que vaig a caminar
i això m’ajuda molt. Això i el canvi que he fet en
l’alimentació. Des de que camino 1h al dia i faig
exercicis a casa m’he aprimat 10 kg. Ho noto
força i estic millor.

El temps lliure ara el dedico a anar a caminar
amb les amigues, passo temps amb elles i amb
la meva família. Vaig a veure les filles i els nets.
Això em fa sentir bé.

Estic molt contenta d’haver arribat a aquesta
edat i de totes les experiències que he viscut.
Sóc afortunada. Encara, però, tinc somnis que
m’agradaria complir. M’agradaria, per exemple,
anar amb la meva amiga Carmen a Itàlia, i amb
la meva família també.

Ara que sóc gran, el que em fa feliç és la meva
família, passar-ho bé i tenir bona salut.
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1 1
Ai! En fa molt de temps
d'això!

Va arribar un dia que ja no podia estar a casa
tota sola, necessitava ajuda. Així que primer
va venir una noia a casa, em feia companyia i
m’ajudava. Després d’un temps, però, va
deixar de venir i, al final, vam pensar que
aniria a una residència perquè allà estaria
ben cuidada i estaria bé.  

Aquí durant el dia fem activitats com pintar o
gimnàs. He conegut gent nova, parlem, ens
fem companyia. A mi m’agrada molt estar a la
meva habitació, tranquil·la. Quan ve la meva
filla, sortim, anem a comprar o fer un cafè.
També venen els néts, el meu cosí… m’agrada
que vinguin!

Ara fa un any i mig que hi sóc, em sento
còmoda perquè tinc el que necessito, la meva
habitació amb bany i les meves cosetes. Tinc
el meu diari personal on hi ha coses de quan
era jove, a vegades hi escric. També el
llegeixo i, a vegades penso: ai! que en fa molt
de temps d’això!
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1 2
Quan havia d’anar a estudi
per aprendre, és quan em
van enviar a engegar les
vaques. 

La meva infantesa fins que no vaig començar
a treballar va ser un xic difícil. Vaig anar a
escola fins als deu anys, després ja va ser
temps d’anar a treballar. Abans no et feien
estudiar com ara. Quan havia d’anar a estudi
per aprendre, com ara vosaltres, és quan em
van enviar a engegar les vaques. No vaig
poder estudiar i em sap greu. Per això us dic
que vosaltres que podeu ho feu, perquè avui
dia s’ha d’estudiar i, a vegades, no feu cas.
Però és veritat. Jo vull que estudieu pel dia
de demà, perquè tingueu un bon ofici. Si en
saps t’agafaran, sinó en saps no.

De jove era pobre, però manetes. A mi
sempre m’ha agradat treballar i a casa jo ho
arreglava tot. La vida aleshores era diferent,
potser més trista, però també he disfrutat. He
disfrutat tenint els nets, casant-me, formant
una família i, a més a més, he anat de
vacances, cap aquí i cap allà.



Toni Cuxart
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1 3
Crec que el més important
que he aprés és a ser humil

El que més m’agrada de fer-me gran és que
em mimin, perquè em sento com un nen
petit.

Jo visc a la residència Vila Montgrí, aquí
estic bé, tot i que, a vegades, voldria tenir
més llibertat, però estic molt feliç.
M’agraden les meves rutines i ajudar a la
gent, això em fa sentir bé. Al matí em llevo i
cap allà a un quart de set trec el gos a
passejar. Sóc l’encarregat de fer-ho. També
ajudo a les noies a baixar la gent gran i
netejo la piscina. 



Enriqueta Masferrer 
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Tinc 96 anys i ara ja
m’estic fent gran

Abans les coses eren més difícils que ara.
Jo feia de pagesa amb el meu home, no
teníem gaires diners aleshores, però amb el
camp era com ens guanyàvem la vida. 

Ara visc a la residència. Aquí estic molt
còmoda i em sento bé amb el meu voltant.
De fet, no vull anar a casa perquè allà no sé
pas què fer i m'avorreixo.



David Coromí Pujol
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Fer-se gran per a mi és un
orgull. Poder arribar a
gran i amb salut.

Ara tinc 67 anys i em sento molt bé,
perfecte! Estic jubilat i ara el meu somni és
passar-m’ho bé. Durant el dia normalment
vaig a passejar, a caminar, cuido les flors i
les plantes, m’agrada ballar i viatjar, totes
aquestes coses. Et diria que el moment que
més m’agrada del dia és quan surt el sol i
canten tots els ocells, sobretot ara a la
primavera. 

Per a mi la felicitat és aixecar-me cada dia,
estar content, ser feliç, estar amb la meva
parella, amb la família, no es necessita
gaire res més per ser feliç. Conservo amics
de col·legi i de quan treballava al bar, allà
vaig fer moltes amistats.
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Jo de jove mai no havia sortit de casa i per
això la meva millor experiència va ser anar
a la mili, van ser les meves primeres 
 vacances, va ser com un hobbie. La COVID
va ser la pitjor. Ho vaig passar molt
malament quan em vaig posar malalt.

Poder arribar a gran amb salut és el
principal. En el meu cas no necessito gaire
res perquè ho tinc tot, però hi ha molta gent
gran que està molt sola i necessita
companyia.

Necessiten ajuda per anar a les entitats
bancàries, assessorament per gestions,
coses que es poden fer amb mòbils no
poden fer-les, per exemple.

Ara estic implicat en coses del poble com a
regidor de l’ajuntament perquè m’agrada fer
coses per la gent del poble, activitats i,
sobretot, contribuir a que la gent se senti a
gust en el poble.

Si em demanes un consell per a la gent
jove, us diria que estudieu molt, que sigueu
responsables i que tingueu respecte a totes
les persones, perquè és molt important.



Carme Prades
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Jo els hi dic als meus néts
que a mi fins als 100 anys
m'hauran d'aguantar

Algunes de les coses bones de fer-se gran és
poder fer el que no podia fer quan era jove.
Aleshores tenia dos fills, tenia el marit, havia
d’anar a treballar i tot era una rutina. Ara tot
és més tranquil. Vaig a caminar, d’excursió,
llegeixo…Em fa feliç veure els néts i cuidar-
los.

Als anys 50 tot era molt dur, ara veig que el
jovent és molt diferent. A vegades penso que
“ni tant ni tan poc”, però desitjo que tots ells
puguin tenir la vida que jo no he tingut.
Sobretot que tinguin feina, estudis i una casa.



Catarina Massager
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Tia Cati

Vaig néixer a Torroella de Montgrí i sóc la gran

de tres germans. Tinc un germà i una germana

amb la que ens portem 14 anys. Vivíem a Can

Peralets, així es deia casa nostra.

Fins els 14 anys vaig anar a l’escola i després

vaig començar a treballar. Feia de secretària al

despatx del meu marit, va ser com el vaig

conèixer.

Tinc 3 fills, que no són de sang. Em vaig casar

amb un home vidu que tenia 3 fills molt petits.

Aleshores, el més gran tenia 7 anys i era l’únic

que no em volia ni veure. Em deia que què feia

allà, que jo no era la seva mare. Jo li explicava i,

un dia, li vaig dir que cada dia resaríem per la

seva mare. A partir d’aquell moment la nostra

relació va millorar molt.
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Tinc 3 fills, que no són de sang. Em vaig casar

amb un home vidu que tenia 3 fills molt petits.

Aleshores, el més gran tenia 7 anys i era l’únic

que no em volia ni veure. Em deia que què feia

allà, que jo no era la seva mare. Jo li explicava i,

un dia, li vaig dir que cada dia resaríem per la

seva mare. A partir d’aquell moment la nostra

relació va millorar molt.

Vaig ser de les primeres dones a treure’m el

carnet de conduir a Torroella. Només erem tres

dones més i jo que el teniem. 

He viatjat molt durant la meva vida. De petita per

la guerra. Després, quan estudiava, vaig anar a

Galícia a aprendre castellà i, ja de gran, amb el

meu marit, vam fer molts viatges, vam anar a

Egipte, a Mèxic, etc.

La música és de les coses que m’agraden molt.

Aprendre i escriure cançons. També versos. De

fet, quan era jove volia ser escriptora. Llegia i

escrivia molt. Ara també ho faria si pogués, però

la vista no m’ho permet.



Í N D E X

 1  Entrevista     pàg .04
Entrevistadora→  Blanca Ayats

Entrevista→  Sefa Ponsat í
Foto→  Stefania Cucos

 

 7 Entrevistador   pàg .21
Entrevistadora→  Fatu Ceesay

Entrevista→  Teresa Pere Caldes
Foto→  Fatu Caldes

 

 2 Entrevista   pàg .07
Entrevistadora→  Stefania Cucos

Entrevista→  Montse Lloveras
Foto→  Blanca Ayats

 
 

6 Entrevistador   pàg .18 
Entrevistador→  Lucas Càceres 

Entrevista →  Xavier  Parnau
Foto →  Alexia Padi l la  

 

 3 Entrevistador   pàg .10
Entrevistadora→  Gedder Alvarado

Entrevista→  Mar ina Puig Barr is
Foto→  Alexia Padi l la  

 

 8 Entrevista   pàg .24
Entrevistador→  Enr ic  Casals

Entrevista→  P i lar  Mar
Foto→  Enr ic  Casals

 
 

5 Entrevista   pàg .16
Entrevistadora→  Car la Dal fó
Entrevista→  Rosa Madrenas

Foto→  Mar Lavado
 
 

9 Entrevista   pàg .28
Entrevistadora→  L ia Camacho

Entrevista→  Paco Sánchez
Foto→  Mar ia Semil

 
 

4 Entrevista   pàg .13
Entrevistadora→  Alexia Padi l la  
Entrevista→  Antonia Rodr iguez 

Foto→  E l isabet Arroyo 
 
 
 

 10 Entrevista pàg .30
Entrevistadora→  Gala Vidal

Entrevista→  Asunción Montes 
Foto→  Gala Vidal

 



11 Entrevista pàg .33
Entrevistadora→  Wassima Azouagh

Entrevista→  P ietat  Conchs 
Foto→  Danica Florent ino

 
 

 12 Entrevistador pag .35
Entrevistadora→  Car la Orta
Entrevista→  R icard Mart ínez

Foto→  Car la Orta
 

 13 Entrevista   pàg .37
Entrevistadora→  Andrea Bueno

Entrevista→  Toni  Cuxart
Foto→  Car la Orta

 

 14 Entrevistador   pàg .39 
Entrevistadora→  Montse Garc ía
Entrevista→  Enr iqueta Masferrer

Foto→  Mar i  Lanzas

 15 Entrevistador   pàg .41
Entrevistadora→  Laia Corom í

Entrevista→  David Corom í  Pujol
Foto→  Laia Corom í

 
 

 17 Entrevista   pàg .46
Entrevistadora→  Mar ia Comamala

Entrevista→  Catar ina Massager
Foto→  Olga Falgás

 
 

16 Entrevista   pàg .44
Entrevistadora→  Mar ia Anton

Entrevista→  Carme Prades 
Foto→  L ia Camacho

 
 


